

© 2016 г. *И.И. ДУМИНИКА*

| К истории Сербской эмиграции в Бессарабии в первой половине XIX века

Duminka I.I. (Kishinev). To the history of the Serbian emigration in Bessarabia in the first half of the nineteenth century

Одним из мест прибежища сербов в Российской империи после русско-турецких войн начала XIX в. и в особенности после неудавшегося первого сербского восстания 1804–1813 гг. стала Бессарабия, где сложилась сербская диаспора, оставившая свой след в истории этого края. В работе прослеживается миграции сербов и формирования сербской диаспоры Бессарабии, показаны ее судьбы на протяжении XIX в.

One of the places in the Russian Empire, where Serbs had been finding refuge after the Russian-Turkish wars of the early nineteenth century, especially after the unsuccessful Serbian uprising of 1804–1813, became Bessarabia. The Serbian diaspora which lived there left its trace on the history of the region. The article considers the Serbian migration and the formation of the Serbian diaspora in Bessarabia, shows its destiny in the nineteenth century.

Ключевые слова: Сербия, Карагеоргий, Бессарабия, русско-турецкие войны, миграционные процессы в Юго-Восточной Европе.

Keywords: Serbia, Karađorđe, Bessarabia, Russian-Turkish wars, migration processes in South-Eastern Europe.

© 2016 г. *В.Н. ВИНОГРАДОВ*

Монархии румынских Гогенцоллернов и Романовых: черты сходства и различия

Vinogradov V.N. (Moscow). The monarchies of the Romanian Hohenzollern and the Romanov: similarities and dissimilarities

В статье предпринята попытка на основе сопоставительного анализа показать черты сходства и различия в политическом и экономическом развитии двух соседних монархий – Российской империи и королевства Румынии, во главе которых в конце XIX – начале XX в. стояли династии Романовых и Гогенцоллернов.

The article suggests a comparative analysis, which is aimed at demonstrating similarities and dissimilarities in political and economic development of the two neighbouring monarchies – the Russian Empire and the Kingdom of Romania, ruled in the late nineteenth and early twentieth centuries by the Romanov and Hohenzollern dynasties.

Ключевые слова: Российская империя, Румыния, дом Романовых, Гогенцоллерны
Keywords: Russian Empire, Romania, the House of Romanov, Hohenzollern

© 2016 г. *М.И. ОСЬКИН*

Недоверчивые союзники по Антанте: К вопросу о русско-румынском сотрудничестве в период Первой мировой войны

Os'kin M.I. (Moscow). Distrustful Entente allies: concerning the Russian-Romanian cooperation during World War One

Русско-румынское военное сотрудничество периода Первой мировой войны не ограничивалось только совместным ведением боевых действий, но и вынудило Российскую империю к расширению поддержки в области снабжения румынской армии и населения. В условиях военной катастрофы октября-ноября 1916 г., сдачи Бухареста и отступления к русской границы, образование нового Румынского фронта предполагало обеспечение румынского союзника разнообразной номенклатурой боевого и интендантского довольствия, одним из основных видов которого явилось продфуражное снабжение Румынии русской стороной. В ходе революционного процесса 1917 г. и разложения русской армии, сохранившее боеспособность своих войск румынское руководство сумело добиться от России наиболее выгодных для себя условий обеспечения и снабжения.

The Russian-Romanian military cooperation during World War One was not reduced to joint combats, but the Russian Empire was forced to broaden its support in the sphere of supplies for the Romanian army and civil population. In the military catastrophe of October–November 1916, the capitulation of Bucharest, and retreat of the Russian boarder-line, creation of the new Romanian Front required providing the Romanian ally with a wide nomenclature of fighting and quartermaster's allowances, of which the most important were probably food and fodder supplies organised by the Russian side. During the revolutionary process of 1917 and degradation of the Russian army, the Romanian leadership, who succeeded in keeping their troops battle-worthy, got most favourable conditions of provision and supply from Russia.

Ключевые слова: Первая мировая война, Антанта, Румыния, Бессарабия, Румынский фронт.

Keywords: World War One, Entente, Romania, Bessarabia, Romanian Front

© 2016 г. *А. ЖИВОТИЧ*

Югославская дипломатия между Суэцким и Венгерским кризисом

Životić A. (Belgrade). Yugoslavian diplomacy between the Suez and Hungarian crises

Во время Суэцкого кризиса югославское правительство продемонстрировало конкретный пример новой внешнеполитической доктрины, которая была основана на принципах политической дистанцирования от Западного и Восточного блока и формировала более

широкое движение неприсоединившихся стран. Используя Суэцкий кризис, Югославия укрепила свои позиции на Ближнем Востоке, а также действовала в интересах своей национальной безопасности.

During the Suez Crisis, the Yugoslavian government demonstrated how they apply the new political doctrine, which was based on the principles of political distancing from both the Western, and the Eastern Blocks and was aimed at consolidation of a broader movement of non-aligned countries. Using the Suez Crisis, Yugoslavia strengthened its positions on the Near East and contributed to its own national security.

Ключевые слова: Суэцкий кризис, арабо-израильская война 1956 г., движение неприсоединения, ООН.

Keywords: Suez Crisis, Arab-Israeli War of 1956, non-alignment movement

© 2016 г. *Ар.А. УЛУНЯН*

Послепражский 1969-й: угроза «румынского вопроса» по версии советской военной разведки

Ulunyan Ar.A. (Moscow). The after-Prague year 1969: the «Romanian Question» threat as presented by the Soviet military reconnaissance

На протяжении 1969 г. внимание советской военной разведки (ГРУ) было обращено на Румынию как страну–члена Организации Варшавского Договора, жестко выступившую против действий СССР и его союзников в Чехословакии в августе 1968 г. Это было обусловлено тем, что Москва опасалась усиливавшейся независимости внешней политики Бухареста и рассматривала действия главы румынского коммунистического режима Н. Чаушеску как одну из угроз своей монополии в регионе Центрально-Восточной Европы.

In 1969, the Soviet military intelligence (GRU) focused its attention on Romania, which was a member of the Warsaw Treaty Organization and had been sharply opposing to the USSR and its allies as they acted against Czechoslovakia in August 1968. It was caused by fact that Moscow was scared with accelerated Romanian foreign policy independence and viewed efforts taken by the leader of the Romanian Communist regime Nicolae Ceaușescu as a threat to the Soviet monopoly over the East-Central European region.

Ключевые слова: Холодная война, советская военная разведка, Румыния, Организация Варшавского договора, НАТО, СССР, 1969

Keywords: Cold War, Soviet military intelligence, Romania, Warsaw Treaty Organization, NATO, USSR, year 1969

© 2016 г. *Т.В. ВОЛОКИТИНА, Е.Л. ВАЛЕВА*

У истоков советской исторической болгаристики. К 100-летию Любомира Борисовича Валева (1915–1981)

Volokitina T.V., Valeva E.L. (Moscow). At the dawn of the Soviet Bulgarian

history studies. To the centennial anniversary of Ljubomir Valev (1915–1981)

Статья посвящена жизненному и творческому пути профессора Л.Б. Валева, внесшего значительный вклад в становление и развитие отечественного славяноведения и исторической болгаристики. Публикуется к 100-летию со дня рождения ученого.

The article is dedicated to the life and work of Professor Ljubomir Valev, who made substantial contribution to the establishment and development of the Slavic and Bulgarian history studies in the USSR and is timed to the centennial anniversary of his birthday.

Ключевые слова: Л.Б. Валева, история Болгарии, славяноведение, болгаристика.

Keywords: Ljubomir Valev, history of Bulgaria, Slavic studies, Bulgarian history studies

© 2016 г. П. ЖЕЊУХ

Двадцать лет институционализации славистики в Словацкой академии наук

Žeňuch P. (Bratislava). Twenty years of institutionalisation of Slavistics as a discipline in the Slovak Academy of Sciences

Славистические исследования в Словакии формируются с 1995 г. в рамках Словацкой академии наук на базе Института славистики им. Яна Станислава САН. В сотрудничестве со Словацким комитетом славистов реализуется междисциплинарная модель базовых исследований и презентация полученных результатов в Словакии и за рубежом. В статье освещаются важнейшие этапы двадцатилетнего периода институционализации и развития славистических исследований в Словацкой академии наук.

From the institutional point of view, Slavic studies in Slovakia have been conducted since 1995 in the framework of the Slovak Academy of Sciences on the basis of the Jan Stanislav Institute of Slavistics. In cooperation with the Slovak Committee of Slavists, it suggests an interdisciplinary model of fundamental research and presentation of their results in Slovakia and abroad. The article highlights most important achievements of the recent twenty years in the field of institutionalisation and promotion of Slavic Studies at the Slovak Academy of Sciences.

Ключевые слова: история славистики, институционализация словацкой славистики, междисциплинарные исследования.

Keywords: history of Slavistics, institutionalisation of the Slovak Slavic studies, interdisciplinary research.

© 2016 г. О.С. КАШТАНОВА

Венский конгресс 1814–1815 годов и организация польской армии

Kashtanova O.S. The Vienna Congress of 1814–1815 and establishing of the Polish army

В статье рассказывается об организации польской армии в 1814–1815 гг. На основе новых архивных источников – донесений великого князя Константина Павловича Александру I – показано отношение к этому вопросу в высших российских правительственных сферах.

The paper deals with the establishment of the Polish army in 1814–1815. Based on new archival sources, such as reports of Grand Duke Konstantin Pavlovich to Tsar Alexander I, it shows how Russian ruling elite was reacting to the situation.

Ключевые слова: Венский конгресс, русско-польские отношения, организация польской армии

Keywords: Vienna Congress, Russian-Polish relations, organisation of the Polish army

© 2015 г. *М. В. МЕДОВАРОВ*

А.А. Киреев и русско-болгарские отношения второй половины XIX – начала XX века

Medovarov M.V. (Nizhny Novgorod). Alexander Kireev and the Russian-Bulgarian relations in the second half of the nineteenth – early twentieth centuries

Статья посвящена роли позднего славянофила А.А. Киреева в процессе становления независимой Болгарии и его взглядам на развитие русско-болгарских отношений. Прослежен его путь от активного содействия национально-освободительному движению на Балканах в 1862–1878 гг. до острой критики как внешней и внутренней политики князей Александра Баттенбергского и Фердинанда Саксен-Кобургского, так и ошибок и просчетов российского министерства иностранных дел на болгарском направлении в 1878–1910 гг.

The article is devoted to the role of the Slavophil Alexander Kireev in the process of formation of the independent Bulgaria and to his views on the development of Russian-Bulgarian relations. Furthermore, his path is traced, from the active assistance to the national liberation movement on the Balkans in 1862–1878 to the sharp criticism of the foreign and interior policy of Prince Alexander Battenberg and Prince Ferdinand of Saxe-Coburg. Finally, it considers mistakes and failures of the Russian Ministry of Foreign Affairs Bulgarian policy in 1878–1910.

Ключевые слова: А.А. Киреев, русско-турецкая война 1877–1878 гг., сербо-болгарская война 1885–1886 гг., русско-болгарские отношения, Александр Баттенберг, Фердинанд Саксен-Кобургский.

Keywords: Alexander Kireev, Russian-Turkish War of 1877–1878, Serbian-Bulgarian War of 1885–1886, Russian-Bulgarian relations, Prince Alexander Battenberg, Prince Ferdinand of Saxe-Coburg.

© 2016 г. *Ю. ПИХУРИК*

Правда солдатских дневников и военная пропаганда в Венгрии
в 1942–1943 годах

Pihurik J. (Szeged). The truth of the soldiers' diaries and military propaganda in Hungary in 1942–1943

В статье анализируются дневниковые записи венгерских солдат об их фронтовых впечатлениях в период участия Венгрии в войне против Советского Союза.

The article explores the diary notes of the Hungarian soldiers about their combat impressions during Hungary's participation in the war against the Soviet Union.

Ключевые слова: Венгрия, Вторая мировая война, Сталинградская битва, Хорти.
Keywords: Hungary, World War Two, battle of Stalingrad, Miklós Horthy.